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دیـدگــاه
 بزرگ ترین و مهم ترین وزارتخانه در بلاتکلیفی!

ادامه از صفحه اول/ آموزش های مجازی، عدم آموزش 
معلمان در تدریس های غیرحضوری، آشنا نبودن خانواده ها با 
وظایف خود در دوران کرونا و آموزش های مجازی، مشکلات 
مربوط به صندوق ذخیره فرهنگیان، عدم پرداخت حق التدریس 
معلمان شاغل، کاهش انگیزه معلمان، به کارگیری معلمان 
غیرتخصصی در پایه ها و رشته هایی که ارتباطی با رشته  تحصیلی 
و تجربه آنها ندارد، فضای آموزشی فرسوده در مناطق محروم و 
روستایی، عدم رضایت از بیمه تکمیلی فرهنگیان، عدم اختصاص 
سرانه لازم به مدارس برای رعایت موارد بهداشتی و مشکل آنها 
برای پرداخت هزینه های آب،  برق  و گاز، تنها بخشی از مشکلات 
آموزش وپرورش است. به رغم این مشکلات فراوان، باید منتظر 
ماند و دید که چه بر آموزش وپرورش کشور می آید و چه کسی 
سکاندار بزرگ ترین و مهم ترین وزارتخانه دولت، خواهد شد؟ 
اکنون که بعد از سال ها لایحه رتبه بندی معلمان قرار است که 
با رای اکثریت نمایندگان در هفته جاری در مجلس به صورت 
اولویت بررسی شود، بی شک وزیر قوی، توانمند و شجاع با 
فرماندهی و رهبری خود می تواند به اجرای کامل این لایحه 
کمک کند و با ارائه پیشنهادات و نظرات کارشناسی در بهتر 
اجرا شدن این طرح، بسیاری از چالش ها در آموزش وپرورش را 
برای همیشه پایان دهد. مدیریت وزارتخانه آموزش وپرورش در 
شنیدن صدایی واحد برای بازگشایی حضوری مدارس، امری مهم 
و ضروری به نظر می رسد. با نزدیک شدن آبان ماه هنوز هیچ کس 
به طور قطعی نمی داند که مدارس پرجمعیت در آبان ماه حضوری 
برگزار می شوند یا خیر. مسئولان وزارتخانه اعلام می کنند که 
مدارس حضوری می شوند حتی اگر همه دانش آموزان واکسینه 
نشده باشند، ولی مسئولان وزارت بهداشت و اعضای کمیسیون 
آموزش مجلس، حضوری بودن مدارس را به مجوز ستاد ملی 
کرونا مشروط می کنند. این خبرهای ضدونقیض؛ معلمان، 
دانش آموزان و خانواده ها را دچار بلاتکلیفی و سردرگمی کرده و 
مدیران مدارس نیز با توجه به شرایط خاص هر مدرسه، خواستار 
صدور مجوز بازگشایی حضوری توسط شورای مدرسه هستند. 
امید است در این شرایط نابسامان آموزش وپرورش، انتخاب و 
معرفی وزیری جوان و خلاق، توانمند و شجاع، متعهد و تحولگرا 
سکان وزارتخانه بزرگ و مهم دولت را به دست گیرد و این 
ناخدای باخدا کشتی طوفان زده و سرگردان آموزش و روش را 
پس از صید صدف های مروارید ساز به ساحل امن و آرامش برساند 
چراکه در ساحل، افراد زیادی منتظر پهلو گرفتن این کشتی 
هستند تا آموزش کشور در مسیری درست و با مدیرانی جوان و 

دلسوز به سوی هدف های متعالی حرکت کند.

یادداشت گفــت و شنــود
ایران در اجلاس مسکو غایب نباشد

ایران از ابتدای تحولات افغانستان از سه دهه گذشته همواره 
در کنار مردم این کشور بوده و همیشه سعی کرده  مشکلی 
از مشکلات شان را حل کند؛ حالا که این مشکل حادتر شده 
چرا باید امروز شاهد حضور فعال ایران در روندهای مرتبط 
با کشورشان نباشند. شیعیان، هم هزاره ها و تاجیک ها و هم 
کل مردم افغانستان از ایران می خواهند به عنوان کشوری که 
سابقه دوستی با افغانستان را دارد در همه اجلاس ها شرکت 
داشته باشد. آنچه در اخبار اعلام شده است کشورهای دخیل 
در مساله افغانستان به زودی اجلاسی را در مسکو برگزار 
خواهند کرد و امیدوارم ایران در سطح بالا در این اجلاس 
مشارکت داشته باشد، چراکه غفلت و غیبت در هر اجلاسی 
درخصوص مساله افغانستان حاصلی جز این ندارد که دیگران 
در غیاب ما اراده خودشان را به کرسی می نشانند. غفلت 
از اجلاس های چند جانبه هیچ گاه  مورد تایید نبوده و هیچ 
دستاوردی برای ما نداشته است. به طور خاص در اجلاسی 
درباره مسأله افغانستان که به طور مستقیم با امنیت و مرزهای ما 
مرتبط است و کشورهای دیگر از راه های بسیار دورتر از منطقه 
در آن حضور پیدا می کنند، ما به عنوان صاحب حق و صاحب نظر 
در مساله چرا باید غایب باشیم؟ امیدوارم که جمهوری اسلامی 
ایران که در این موضوع حرف برای گفتن دارد، حضوری قوی در 
اجلاس مسکو داشته باشد که به طور مشخص به آینده مسائل 
مرزی و امنیتی ما مربوط است و باید بدانیم دیگران چه اقداماتی 
را در دستور کار دارند. قطعا قدرت های بزرگ از جمله روسیه، 
از عدم حضور ما در این اجلاس استقبال می کنند. ما از ابتدای 
تحولات افغانستان از سه دهه گذشته همواره در کنار مردم این 
کشور بودیم و همیشه سعی کرده ایم مشکلی از مشکلات شان 
را حل کنیم حالا که این مشکل حادتر شده و مردم افغانستان 
به طور عام و شیعیان به طور خاص دلخوش به پشتیبانی ایران 
هستند، چرا باید امروز شاهد حضور فعال ما در روندهای مرتبط 
با کشورشان نباشند. من فکر می کنم هم شیعیان، هم هزاره ها و 
تاجیک ها و هم کل مردم افغانستان از ما می خواهند بسیار فراتر 
از کشورهایی که سابقه کشتار و ویرانی در کشورشان دارند، 
به عنوان کشوری که سابقه دوستی با افغانستان را داریم در همه 
اجلاس ها شرکت داشته باشیم و من بسیار تعجب خواهم کرد 
اگر ما در این اجلاس شرکت نکرده و خودمان به دست خودمان 
از یک حق بزرگ محروم شویم. ما خودمان هم باید پایه گذار 
اجلاس های جندجانبه در تهران باشیم و رایزنی ما درخصوص 
مساله افغانستان باید بسیار فعال باشد تا همه کشورها و همه 
سازمان های بین المللی، ایران را درخصوص موضوع همسایه 
شرقی خود صاحب نظر بدانند. این درحالی است  که اماکن 
دیپلماتیک ایران در افغانستان فعال بوده و ارتباطات سیاسی 
و اقتصادی میان دو کشور برقرار است. مطرح  شدن مسأله 
شناسایی به چه معناست. موضع و شعار محوری که ایران 
براساس آن حرکت می کند، تشکیل دولت فراگیر با مشارکت 
همه نیروها در افغانستان است. ما به این شعار پایبند هستیم، 
چراکه یک گروه به تنهایی نمی تواند مشکلات این کشور را حل 
کند. در صورت تحقق این امر تهران قطعا مشکلی برای همکاری 
با دولت کابل ندارد. تحولات به قدری پرسرعت است که ما باید 
مراقب باشیم تا در برابر عمل انجام شده قرار نگیریم. الان  همه 
بازیگران از جمله آمریکا، چین و روسیه و با تاکید فراوان، ترکیه 
تماس های گسترده ای را با طالبان در پشت پرده آغاز کرده اند و 
این تماس ها نباید منجر به این شود که سایر کشورها به اهداف 

خود برسند و ایران غایب باشد.

فریدون مجلسی در گفت و گو با » آرمان ملی«: 

 توسعه بازرگانی فقط با 
فرستادن رایزن حل نمی شود 

  دیپلماسی اقتصادی با اقدامات نمایشی محقق نمی شود 

آرمان ملــی: یکشنبــه ای که گذشت در حاشیـه حضــور 
حسین امیر عبــداللهیان، وزیر امور خارجه در مجلس اعلام 
شــد به زودی 35 نفر رایزن بازرگانی به نمایندگی های سیاسی 
جمهوری اسلامی در خارج از کشور اعزام می شوند، همچنین میز 
ترانزیت در وزارت خارجه راه اندازی می شود. هر چند که حضور 
در پیمان   شانگهای می تواند به فعال شدن دیپلماسی اقتصادی 
ایران کمک کند. در این راستا برای تاثیر این اقدام در فعال شدن 
دیپلماسی اقتصادی کشور و سایر تحولات سیاست خارجی 
»آرمــان ملی« با فریدون مجلسی تحلیلگر و کارشناس مسائل 

بین الملل به گفت و گو پرداخته است که می خوانید. 
 اقداماتی نظیر اعزام رایزن بازرگانی تا چه اندازه در 
فعال شدن دیپلماسی اقتصادی موثر است و برای اینکه 
این اقدامات از حالت نمایشی خارج بشود و برای کشور 

دستاورد داشته باشد، چه باید کرد؟ 
اگر چنانچه تحریم ها رفع بشود و اتصال به  اف ای تی اف برقرار 
شود، تا حدی موثر است. وگرنه آن سی و چند نفر به حقوق 
خودشان می رسند، یعنی حقوق ماهیانه ای دریافت می کنند و 
در کشورهای مختلف خارجی تجربه کسب  می کنند و با محیط 
خارج از کشور آشنا می شوند! به نظرم اولا توسعه بازرگانی با 
فرستادن رایزن بازرگانی حل نمی شود؛ ابتدا باید روابط بین 
المللی برقرار شود، استقلال تجاری خودمان را بازیابیم، بتوانیم 
مبادلات بانکی با سایر کشورها داشته باشیم و در تحریم نباشیم. 
اعلام این گونه اقدامات را به دو صورت می توان تحلیل کرد؛ یا 
مقامات به رفع تحریم ها خوش بین هستند و شاید به نوعی تفاهم 
اعلام نشده رسیده اند و به اصطلاح پیشاپیش دارند رایزن های 
بازرگانی را می فرستند که بتوانند کمکی به توسعه تجارت ایران 
بکنند، یا اینکه تازه راه بازرگانی گشوده،  باید بررسی شود با 
کدام کشورها، در چه مواردی و در چه زمینه هایی امکان توسعه 
تجارت و بازرگانی وجود دارد. ممکن است شما به کشورهایی 
رایزن بازرگانی اعزام  کنید که در آن کشورها زمینه داریم مثل 
ترکیه، عراق، سوریه، عربستان سعودی و... کشورهایی از این 
دست که ما با آنها ارتباط داریم و زمینه بازارهایی می توانیم 
داشته باشیم و آنها با توجه به پیشرفت هایی که کردند به 
خصوص عربستان در زمینه های پتروشیمی تکمیلی برای بازار 
ایران و مشارکت در بردن بعضی فرآورده های پتروشیمی ایران 
یا کالاهای دیگر، اما همه اینها منوط به این است که تحریم ها 
برداشته شود، تجارت آزاد بشود. اکنون عدم امکان تجارت بین 
المللی به اقتصاد ما آسیب می رساند و از توانمندی ما برای 
آزادی تجارت کاسته است. بنابراین اگربه خاطر علاقه به توسعه 
تجارت رایزن بازرگانی قرار است اعزام بشود لابد اقداماتی برای 
رفع تحریم ها در جریان است که از این حیث خوش بینانه 
است. اما اگر کسانی قرار است حقوق ارزی و دلاری بگیرند و به 
کشورهایی اعزام بشوند که ارتباط بازرگانی هم نداریم این امر 

زیاده روی است. 
 روز پنجشنبه هفته جــاری دیداری میان مقامات 
ایران و اروپایی ها در راستای برجام در بـروکسل برگزار 
خواهد شد، فکر می کنید با توجه به عضویت ایــران 
در پیمان شانگهای تغییری در مواضع روسیه و چین 

خواهیم داشت؟ 
هیچ فرقی در مواضع این دو کشور در مذاکرات برجام رخ 
نخواهد داد. پیمان شانگهای یک باشگاهی است که در آن 
باشگاه اگر چنانچه ایران استقلال و آزادی عمل خودش را به 
دست بیاورد امکان این است که یک مانور بیشتری بدهد. با 
کشورهای شانگهای ما خود به خود روابطی داریم، از محیط آنها 
مقداری دور هستیم. مهم ترین کشورهای عضو چین، سنگاپور 
و به خصوص مالزی هستند که ما با یا بی شانگهای با این کشورها 
ارتباطاتی داریم. شاید شانگهای کمکی بکند ولی بدون پذیرش 
پروتکل های اف ای تی اف و رفع تحریم ها هیچ فایده ای ندارد. اما 
اینکه پنجشنبه مذاکرات قرار است شروع بشود اگر هدف مذاکره 
برای مذاکره باشد و طول دادن و... فکر نمی کنم طرف مقابل این 
را بپذیرد، ایران هم اعلام کرده مذاکره بی نتیجه را نمی پذیریم، 
اعلام شد که وزیر خارجه پیش شرط هایی گذاشته که این 
موضوع تکذیب شد. این تکذیب می تواند کورسوی امیدی باشد بر 
اینکه منظور از این مذاکره نرسیدن به توافق نیست، شاید رسیدن 
به توافقی است که مستلزم تعامل است. تعامل به معنی دادن و 

گرفتن امتیازی است.   
 داعش به عنــوان تهدیدی در مقابل ایران و طالبان 

است، با این تهدید چگونه باید برخورد کرد؟ 
طالبــان با داعش فرقی نمی کنند و حالا طالبان سر کار است 
و برای اینکه به اصطلاح در قدرت بماند قطعا یک شرایطی را 
پذیرفته و ظاهر یک قدرت مسئول را حفظ می کند. ولی از زمانی 
که جنگ پنهانی شیعه و سنی آغاز شده و مورد بهره برداری 
قرار گرفته و در شرایطی حل خواهد شد که هر دو طرف این 
جنگ را کنار بگذارند. طولانی شدن این جنگ باعث خواهد 
شد متقابلا آسیب هایی به گروه هایی برسد. داعش به عنوان 
یک گروه تروریستی پنهان می تواند اقدامات و خرابکاری هایی 
بکند که یا دستگیر می شوند یا دستگیر نمی شوند و به هر حال به 
مردم بی گناه آسیب وارد می کند. راه حلش این است که متقابلا 
از اقدام علیه هم دست بر دارند ولی صریح ترین صحبت را زمانی 
آقای ترامپ کرد و گفت: ما با این گروه های اسلامی دشمن 
هستیم و آنها هم دشمن ما هستند، اگر این گروه ها در شرایطی 
بخواهند همدیگر را بکشند ما می ایستیم و تماشا می کنیم و 
مانع نمی شویم. از لحاظ اخلاقی می شود این حرف را ارزیابی 
منفی کرد ولی به لحاظ عملی برای گروه هایی که مثل ترامپ 
می اندیشند می بینیم که این حرف چقدر قابل تامل هست. مردم 
منطقه سال هاست که همدیگر را می کشند و ذی نفع هایی مثل 

ترامپ به تماشا ایستاده اند و تماشا می کنند.

علی اکبر فرازی
تحلیلگر مسائل منطقه ای

 در ماه های آغــاز یک دولت رویکردها نسبت به 
آینده دولت مشخص می شود و دولت ها تلاش می کنند 
در این مدت مهم ترین برنامه ریزی ها و اولویت های 
خود را برای مردم تشریح و تبیین کنند. ارزیابی شما 
از ماه های ابتدایی دولت سیزدهم چیست؟ آیا دولت 
رئیسی موفق شده افکار عمومی را با سیاست های 

آینده خود همراه کند؟
در بین کشورهای جهان و حتی در ایران مرسوم است که 
روسای جمهور پس از سه ماه یا صد روز که از ابتدای دولت 
خود می گذرد به مردم درباره عملکرد و تصمیماتی که در 
این مدت گرفته اند گزارش می دهند. آقای رئیسی در یک 
انتخاباتی به عنوان رئیس جمهور انتخاب شدند که کمترین 
میزان مشارکت را در بین انتخابات گذشته داشته است. در 

چنین شرایطی انتظار این بود که 
کابینه ای که تشکیل می شود بتواند 
افکار عمومی را با خود همراه کند و 
پایگاه اجتماعی دولت را تقوت کند. 
با این وجود در عمل چنین اتفاقی 
رخ نداده و ما شاهد هستیم یکی از 
ضعیف ترین دولت ها از نظر نیروی 
انسانی در سطح وزرا، معاونان و 
سایر مدیران دستگاه های اجرائی 
شکل گرفته است. به نظر می  رسد 
کابینه ضعیفی که شکل گرفته در 
راستای میزان مشارکت پائین مردم 
در انتخابات صورت گرفته است. 
آقای رئیسی در ابتدایی که به عنوان 
رئیس جمهور انتخاب شدند به رغم 
اینکه از مدت ها قبل تقریبا مشخص 
بود که ایشان رئیس جمهور آینده 
ایران هستند فاقد یک تیم منسجم 
بود. از سوی دیگر اغلب مدیرانی که 

در دولت استفاده کردند از جمله مدیران رده دوم و سوم دولت 
احمدی نژاد بودند که بیشتر نگاه نظامی و امنیتی به مدیریت 
کشور دارند. جامعه امروز ایران با مشکلات و چالش های جدی 
و مهمی است. شرایط نیز به گونه ای است که مشکلات از 
دولت ها به دولت بعدی انتقال پیدا می کند و این شرایط برای 
دولت رئیسی نیز وجود داشته و برخی از مشکلات از دولت 
گذشته به دولت سیزدهم به ارث رسیده است. ما در آستانه 
آبان ماه قرار داریم که یادآور روزهای خوبی برای مردم کشور 
نیست. به همین دلیل انتظار این بود در ابتدای دولت به شکلی 
عمل شود که اعتماد اجتماعی بازگردد اما تاکنون چنین 

اتفاقی رخ نداده است.
 چرا دولت نتوانسته اعتماد اجتماعی را باز گرداند؟

آقای رئیسی تلاش می کند با ادب و احترام صحبت کند که 
این موضوع جای خوشحالی دارد. با این وجود من با مشاهده 
عملکرد و تصمیمات ایشان در سفری که به استان بوشهر 
داشتند که به استاندار ده روز برای حل یکی از مشکلات 
فرصت دادند یاد دوران مدیریت احمدی نژاد در کشور 

افتادم که بیشتر به دنبال این بودند که به صورت دستوری 
مشکلات را مرتفع کنند. این در حالی است که با دستور و 
حرف مشکلات کشور و به خصوص مشکلات اقتصادی حل 
نمی شود. از سوی دیگر در سفری که رئیس جمهور به شیراز 
داشتند و در این سفر از تخت جمشید بازدید کردند اظهاراتی 
را بیان کردند که خلاف واقع است. ایرانیان از جمله کسانی 
بودند که در کنار هویت ملی و ایرانی خود هویت اسلامی را 
نیز پذیرفتند و به آن غنا دادند. به همین دلیل آثار تمدنی 
و فرهنگی ایرانیان نشان دهنده فرهنگ و تمدن والای این 
سرزمین است و نمی تواند نشان دهنده ظلم ظالمان باشد. 
این  انتقاد درباره اظهارات آقای ضرغامی به عنوان وزیر 
گردشگری درباره آرامگاه کوروش نیز وجود دارد. اظهارات 
آقای ضرغامی نیز متناسب با حفظ هویت ایرانی و تمدنی نبود.

بدون تردید اگر چنین آثار فرهنگی 
و تمدنی ارزشمند و بی بدیلی در 
کشورهای توسعه یافته وجود داشت 
به یکی از منابع بزرگ اقتصادی و 
توریستی این کشورها تبدیل شده 
بود. به همین دلیل توصیــه بنده 
به این عزیزان این است که اگر برای 
بازگشت اعتماد اجتماعی مردم 
تلاش نمی کنند حداقــل با چنین 
موضع گیری هایی خاطــر مــردم 
را مکدر نکنند. امــروز همه ارکــان 
حاکمیت با آقای رئیسی همراه و 
همصدا هستند و به همین دلیل 
شرایط برای حل مشکلات کشور 
فراهم است. بدون تردید اگر برخی 
اتفاقاتی که در دولت رئیسی رخ داده 
در دولت های خاتمی و روحانی رخ 
داده بود تندروها کفن می پوشیدند 
و به خیابان ها می آمدند. یکدستی 
قدرت این فرصت را به دولت رئیسی داده که کشور در مسیر 

بهتری مدیریت شود.
 دولت رئیسی به چه میزان واقعیت های موجود 
در جامعه ایران و شرایط خطیر امروز را درک کرده 
است؟آیا اظهار نظرهایی که از سوی دولتمردان صورت 
می گیرد نشان دهنده درک واقعیت های موجود است؟

آن چیزی که تاکنون درباره دولت سیزدهم رخ داده این 
است که دولت بی برنامه و سردرگم عمل کرده است. در 
زمان رقابت های انتخابات ریاست جمهوری نیز کاندیداها 
برنامه های خود را به صورت مشخص ارائه نکردند.آقا ی رئیسی 
در حدود چهل سال است که در حکومت حضور دارد. با این 
وجود در رقابت های انتخاباتی و حتی پس از آن فاقد یک تیم 
منسجم بود. به همین دلیل تصمیم گیری و انسجام کافی 
بین ارکان مختلف دولت وجود ندارد.نکته دیگراینکه دولت 
سیزدهم فاقد اتاق فکر است و به همین دلیل به هم ریختگی 
در تصمیم ها در دولت سیزدهم مشهود است.اعضای دولت در 
شرایط کنونی به جای اینکه در راستای انسجام دولت حرکت 

کنند تلاش می کنند جایگاه خود را مستحکم کنند و برای 
خود تیم و گروه درست کنند. در ماه هایی که از عمر دولت 
گذشته باید اقداماتی انجام می شد که مردم نسبت به آینده 

کشور امیدوار شوند. این در حالی است که دولت سیزدهم در 
مسیری حرکت نکرده که امیدواری را در بین مردم افزایش 
بدهد.آقای رئیسی پس از پیروزی در انتخابات عنوان کردند 

که علاقه دارند از همه طیف های فکری در مدیریت کشور 
استفاده کنند. البته این سخنان در زمانی عنوان شد که ایشان 
رئیس جمهور منتخب بودند. با این وجود پس از اینکه ایشان 

به صورت رسمی رئیس جمهور شدند شاهد رویکرد دیگری 
بودیم و در این زمینه اقدامی صورت نگرفت. در ابتدای شکل 
گیری دولت آقای رئیسی با برخی از اصلاح طلبان تماس 

گرفتند و دیدگاه های آنها را درباره مدیریت کشور جویا شدند. 
با این وجود این روند ادامه پیدا نکرد و در شرایط کنونی دولت 
با نوعی سردرگمی در تصمیم گیری ها مواجه شده است. از 
سوی دیگر نوعی عدم انسجام در دولت وجود دارد که  احتمال 
داده می شود ناکارآمدی دولت در آینده بیشتر شود. شرایط 
انتخابات ریاست جمهوری به شکلی بود که بیش از پنجاه 
درصد مردم به پای صندوق های رأی نیامدند. به همین دلیل 
دولت باید به شکلی عمل کند که اعتماد اجتماعی  از دست 
رفته مردم را بازگرداند. اعتماد اجتماعی نیز با رویکردی 
که صدا وسیما در پیش گرفته باز نمی گردد و بلکه نیازمند 
تحولات ملموس در زندگی مردم است. اتفاقاتی که امروز در 

زندگی مردم و کوچه و بازار رخ می دهد، نگران کننده است.
 با توجه به اینکه دولت رئیسی در مهـار تورم و 

گرانی ها هنوز موفقیــت قابل 
توجهی به دست نیـاورده و با 
توجــه به هشـدارهایی که از 
سوی کارشناسان و اقتصاددانان 
مطرح می شود چه چشم اندازی 
را می تــوان بــرای وضعیت 
معیشتی و اقتصــادی مـردم 

متصور بود؟
بحران های اقتصــادی در کشور 
جدی است و گزارش ها و هشدارهایی 
که در این زمینه داده می شود نشان 
دهنده این وضعیت است. آقای 
رئیسی معتقد بود پس از استقرار 
دولت تصمیماتی در زمینه اقتصادی 
گرفتــه می شود کــه چالش های 

اقتصادی را کاهش می دهد. با این وجود این دولت تلاشی 
در جهت تحریم های اقتصادی علیه ایران انجام نداد. دولت 
آقای روحانی تاکنون شش دور مذاکره با کشورهای غربی 
درباره برداشته شدن تحریم ها انجام داده بود. با این وجود 
اجازه داده نشد در دولت گذشته برجام احیا شود و مذاکرات 
به نتیجه برسد. مخالفان دولت روحانی نیز از این وضعیت 
استفاده کردند و فشارها را نسبت به دولت روحانی افزایش 
دادند. از سوی دیگر بحران کرونا در کشور نیز تشدید شد که 
در بدتر شدن وضعیت معیشتی مردم تأثیرگذار بود. در شرایط 
کنونی جامعه ایران در وضعیت رکود و تورم قرار دارد که باعث 
شده هشدارهای زیادی در این زمینه داده شود. دولت رئیسی 
هنوز نتوانسته در زمینه اقتصادی اقدام موثری انجام بدهد و 
قیمت ها نسبت به سه ماه قبل بیشتر شده و مردم با تنگاهای 
اقتصادی بیشتری مواجه شده اند.گزارش ها و هشدارهایی که 
از سوی کارشناسان و نخبگان داده می شود نیز باعث شده که 
مردم امید زیادی به بهبود وضعیت اقتصادی در آینده نداشته 
باشند.از سوی دیگر مجلس شورای اسلامی که در اختیار 
اصولگرایان قرار دارد نیز هنوز هیچ برنامه کاربردی و عملیاتی 
برای حل مشکلات مردم ارائه نکرده اند. در شرایط کنونی همه 
قوا در اختیار اصولگرایان قرار دارد و به همین دلیل این فرصت 
برای این جریان سیاسی فراهم شده که به وعده هایی که به 

مردم داده اند عمل کنند. با این وجود در عمل چنین اتفاقی 
رخ نداده است. برخی از اقداماتی که دردولت سیزدهم رخ 
می دهد نیز جای سوال دارد. اینکه ایران با کشوری مانند 
ونزوئلا که از وضعیت اقتصادی نامناسبی برخوردار است و با 
تورم افسارگسیخته مواجه است سند همکاری20 ساله امضا 
می کند چه دستآوردی برای اقتصاد کشور خواهد داشت؟ در 
شرایط کنونی ارزش پول ملی ونزوئلا یکی از کم ارزش ترین 
پول های رایج در جهان است. به نظر می رسد چنین اقداماتی 
تکرار دوران دولت دوم احمدی نژاد است که کشور را به لبه 
پرتگاه رساند. در سال92 مردم قطاری که در حال سقوط 
به پرتگاه بود را دوباره به ریل بازگرداند. هر چند در طول 
هشت سال دولت روحانی به اندازه ای چوب لای چرخ دولت 
گذاشتند که دولت روحانی نتواند موفق شود. البته دولت 
روحانی نیز در این زمینه بی تقصیر 
نبود اما نگاه تنگ نظرانه و جزمی 
اجازه نداد دولت روحانی در تحقق 

اهداف خود محقق شود.
 دولت جدید هنوز تصمیم 
مشخصی درباره ادامه مذاکرات 
نگرفتــه است. بــه نظـر شما 
سیاست مبهم دولت سیزدهم 
در برابر مذاکرات و تعویــق در 
این زمینه چه پیامدهایی برای 

کشور خواهد داشت؟
ما نمی توانیم آقای رئیسی را به 
تنهایی مقصر بدانیم. مقصر کسانی 
هستند که با حذف کاندیداهای 
توانمند در انتخابات اجازه ندادند 
افراد شایسته که توانایی حل مشکلات کشور را داشتند وارد 
صحنه شوند.من در این زمینه مثال هایی را می زنم. به عنوان 
مثال آقای اسلامی چه تخصصی در زمینه هسته ای داشته اند 
که به عنوان رئیس سازمان انرژی اتمی انتخاب شده اند. از 
سوی دیگر اگر رفتار و اظهارات آقای ظریف را با آقای امیر 
عبداللهیان با هم مقایسه کنیم به این نتیجه می رسیم که 
بین یک دیپلمات کاردان و باتجربه مانند آقای ظریف با 
دیپلماتی که در حال تجربه کردن است، چه تفاوت هایی 
وجود دارد و آقای ظریف از چه تسلطی نسبت به امر برخوردار 
بودند که متأسفانه آقای امیرعبداللهیان فاقد آن هستند. آقای 
امیرعبداللهیان در ابتدایی ترین امور دیپلماتیک نیز با چالش 
مواجه هستند. این در حالی است که عملکرد آقای ظریف در 
وزارت خارجه یک الگو برای سایر دیپلمات ها بود. شاید برخی 
عنوان کنند تصمیم اصلی در زمینه مذاکرات را باید نظام 
بگیرد. با این وجود این تیم مذاکره کننده و وزارت خارجه 
است که باید مجریان این تصمیم ها باشند. این در حالی است 
که این تیم فاقد تجربه و تخصص کافی در این زمینه است. 
آقای رئیسی نیز دارای تجربه قضائی است و در زمینه اجرائی 
تجربه زیادی نداشته است. این در حالی است که زندگی 
روزمره مردم به تصمیماتی بستگی دارد که آقای رئیسی و 

اعضای دولت می گیرند.
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آرمان ملی- احسان انصاری: » آن چیزی که تاکنون درباره دولت سیزدهم رخ داده این است که دولت بی برنامه و سردرگم عمل کرده است. در زمان رقابت های انتخابات ریاست جمهوری نیز کاندیداها برنامه های خود را به صورت مشخص ارائه نکردند. 
آقای رئیسی در حدود چهل سال است که در حکومت حضور دارد. با این وجود در رقابت های انتخاباتی و حتی پس از آن فاقد یک تیم منسجم بود. به همین دلیل تصمیم گیری و انسجام کافی بین ارکان مختلف دولت وجود ندارد. نکته دیگر اینکه دولت 
سیزدهم فاقد اتاق فکر است و به همین دلیل به هم ریختگی در تصمیم ها در دولت سیزدهم مشهود است«. جملات ذکر شده سخنان شهربانو امانی نماینده پیشین مجلس و عضو سابق شورای شهر تهران است. این سخنان در حالی مطرح می شود که 
براساس عرف مرسوم سیاسی روسای جمهور پس از سه ماه یا 100 روز گزارش از عملکرد و تصمیمات اولیه خود را به مردم ارائه می کنند. با این وجود هنوز این اتفاق در دولت رئیسی رخ نداده و چالش های مهم کشور از جمله چالش های اقتصادی همچنان 

به قوت خود باقی است. در ادامه ماحصل گفت وگوی »آرمان ملی« با شهربانو امانی را می خوانید.

 اگر رفتار و اظهارات 
 آقای ظریف را با 
آقای امیرعبداللهیان با هم 
مقایسه کنیم به این نتیجه 
می  رسیم که بین یک دیپلمات 
 کاردان و باتجربه مانند 
آقای ظریف با دیپلماتی که 
در حال تجربه کردن است 
چه تفاوت هایی وجود دارد 
و آقای ظریف از چه تسلطی 
نسبت به امر برخوردار 
بودند که متأسفانه آقای 
امیرعبداللهیان فاقد آن 
هستند

رئیس جمهور معتقد بود 
پس از استقرار دولت 
تصمیماتی در زمینه 
اقتصادی گرفته می شود 
که چالش های اقتصادی 
را کاهش می دهد. با این 
وجود این دولت تلاشی 
در جهت تحریم های 
اقتصادی علیه ایران 
انجام نداد

شهربانو   امانی در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

 مديران احمدی نژادی اين دولت 
نگاه امنيتی به مسائل دارند 

سرانه مطالعه ایرانی ها    در سال ۹۹ 
 

 
بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، در سال 1٣۹۹ سرانه مطالعه افراد 1٥ساله و بیش تر با سواد در ماه به طور متوسط هشت ساعت و 1٨ دقیقه 
برآورد شد که به عبارت دیگر 1٦ دقیقه و ٣٦ ثانیه در روز بوده است.  از این مقدار شش ساعت و ٣٢ دقیقه سرانه مطالعه کتاب غیردرسی، 
یک ساعت و ٢٣ دقیقه سرانه مطالعه روزنامه و ٢٣ دقیقه سرانه مطالعه نشریات بوده است. به طور کلی ٦٢.۹ درصد افراد با سواد 1٥ ساله و 
بیشتر در سال 1٣۹۹ یک نوع مطالعه غیردرسی اعم از کتاب غیردرسی، روزنامه یا نشریه داشته اند. استان های یزد با 1٥ ساعت و 1٦ دقیقه، 
قم با 1٥ ساعت و 1٢ دقیقه و قزوین با 1٢ ساعت و ٥٨ دقیقه در ماه بیشترین و استان های کرمانشاه با سه ساعت و ٤0 دقیقه، کهگیلویه و 

بویراحمد با سه ساعت و ٢٢ دقیقه و بوشهر با دو ساعت و ٤0 دقیقه در ماه کمترین سرانه مطالعه را در سال 1٣۹۹ داشته اند.

منا
: ای
بع
من

 اظهــارات بسیاری در خصوص قانون اموال و 
دارایی های مسئولان به گــوش می رسد و هر کسی از 
ظن خود نسبت به آن واکنش نشان می دهد؛ حواشی 

پیرامون این موضوع را چگونه تحلیل می کنید؟
قانون عدم اعلام اموال و دارایی های مسئولان از گذشته 
نیز مطرح بوده و نه اینکه این مجلس انقلابی آن را تصویب 
کرده باشد که نباید اموال مسئولان برملا شود بلکه عنوان 
جرم امنیتی هم بدان دادند. در حالی که جرم امنیتی یعنی 
اینکه بنده جاسوس باشم یا اسرار نظامی، سری و محرمانه 
را برملا کنم. این رویکرد  از شعارهای این مجلس و دولت به 
دور است. چرا که آقای رئیسی در قوه قضائیه که بود و ابزار 
برخورد با مفسدین را در اختیار داشت آن را کافی ندانست 
و به قوه مجریه آمد تا منافذ فساد را ببندد. مجلس یازدهم 
نیز همه صحبتش علیه مجالس قبلی خصوصا اعتدالیون 
و اصلاح طلبان این بود که اینها جناحی و سیاسی برخورد 
می کنند و مطالب مربوط به جناح خودشان را حفاظت 
و حراست می کنند. اما این قضیه نشان داد که قصه چیز 
دیگری است؛ اینکه دیوار و خط پر رنگ و قرمزی بین مردم 
و مسئولان کشیده شود که مسئولان تافته جدا بافته باشند 
و از هر نوع نظارت خصوصا در خصوص اموالشان بری باشند 
و اگر کسی اشاره ای هم کرد به عنوان یک متهم و مجرم 
امنیتی تحت تعقیب قرار بگیرد. در جامعه ای که در آخر دوره 
آقای آملی لاریجانی درخواست می کنند که جدای از آئین 
دادرسی کیفری و سازمان قضایی دادگستری دادگاه های 
مبارزه با مفاسد تشکیل شود. در این دادگاه ها نیز دیدیم 
چه کسانی بودند. افراد کف خیابان که نبودند امثال دختر  
و داماد وزیر، وزرای سابق و ... بودند که تحت تعقیب قرار 
گرفتند و مردم مفاسد را در سیما و چهره این افراد دیدند. 
حال این جای تعجب است که مجلس یازدهم چگونه این 
مصوبه را اجرا کرد. در رسانه ها خواندم که نمایندگان مجلس 
گفتند که ما چیزی تصویب نکردیم  بلکه سابقه تصویب این 
طرح به مجالس قبلی بر می گردد و سیر تصویب نهایی آن 
به مجلس یازدهم رسید و مجلس مستقر نیز آن را تصویب 
کرد. در حالی که راهکار قانونی داشت تا این طرح تصویب 
نشود. برخی می گویند این مصوبه مجمع تشخیص مصلحت 
نظام بوده که آمد اما مصوبه مجمع چرا با عنوان یک قانون به 
مجلس آمده و مصوبه مجلس نام گرفت.  لذا متاسفم که باید 
بگویم که آش آنقدر شور است که صدای آشپز هم در آمده 
است. این نقطه سیاهی است که در تاریخ قانونگذاری ایران 
خواهد ماند که مردمی که حضرت امام)ره( آنها را ولی نعمتان 
می خواندند اکنون کسانی هستند که اگر گفتند این اموال را 
از کجا آوردید یا گفته شود که فلان شرکت یا خانه از آن فلان 

مسئول است بگوییم که تو مانند یک عامل خرابکاری هستی 
که  مال اندوزی مسئولان را برملا کردی. 

 اخیرا سخنگوی شورای نگهبــان گفتــه است 
که هنوز چیزی تحت عنوان قانون مصوب جدیــد از 
سوی مجلس در خصوص اموال مسئــولان به شورای 
نگهبان نرسیده و همچنان طبق قانــون سابق مجمع 
تشخیص عمل می کنیم؛ اساسا نقش و تاثیر شورای 

نگهبان در این امر را چگونه می بینید؟
اساسا خود شورای نگهبان این تفسیر را به میان آورد چون 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به جای اینکه به وظیفه قانونی 
خود که رفع اختلاف بین شورای نگهبان و مجلس بر اساس 
مصلحت نظام ورود کند، تصمیم بگیرد و اظهار نظر کند یک 
شان قانونگذاری برای خود قائل شد و شروع به قانونگذاری 
کرد و یکسری از قوانین اصلی در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام تصویب شدند. در نتیجه  این پارادوکس به وجود آمد که 
مجمع تشخیص که نباید قانونگذاری کند اما امروز در جایگاه 
قانونگذاری نشسته اگر بخواهیم  این قوانین را با متر قوانین 
عادی متر کنیم باید  چه کار کنیم؟ مجلس وقتی که قانونی 
را وضع می کند خودش می تواند قانون دیگری را برای لغو آن 
بگذارند یا طبق اصل 73 قانون اساسی آن را تفسیر کند. ولی 
این قانون را مجمع تصویب کرد و شورای نگهبان به عنوان 

مفسر قانون اساسی اظهار نظر کرد که مجلس نمی تواند 
مصوبات مجمع تشخیص را نقد کند و خود مجمع باید بتواند. 
لذا نظر تفصیلی شورای نگهبان بر این است که به جای اینکه 
اصلا مجمع جایگاه قانونگذاری ندارد و نمی تواند در اعمال 
قوه مقننه که قانونگذاری است دخالت کند؛ مداخله مجمع 
را پذیرفت. مصوبات مجمع نیز بالاتر از قوانین مصوب مجلس 
است و جز مجمع تشخیص هم کسی نمی تواند مصوبات 
آن را نسخ یا باطل کند. نکته اینجا است که اعضای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام دو نوع افراد هستند یک عده عضو 
ثابت دارد مثل فقهای شورای نگهبان که به تبع شغل خود 
عضو مجمع هستند و یکسری عضو غیر ثابت که آنها را مقام 
معظم رهبری تعیین می کنند. وزنه شورای نگهبان و روسای 
3 قوه که عضو مجمع هستند وزنه سنگینی است. اگر شورای 
نگهبان و سران 3 قوه با این مصوبه مخالف بودند این مصوبه 

در مجمع تصویب نمی شد. 
 اقدامات اصلاحی درون قوه ای رئیس قوه قضائیه 
را چگونه ارزیابی می کنید و چه میزان می توان امیدوار 
بود که این اصلاحات در جهت بهبود هر چه بیشتر 

ادامه دار باشد؟
مدتی که آقای اژه ای ریاست قوه قضائیه را بر عهده 
گرفته بیش از 100 روز نیست و در این 100 روز کار خاص 
بنیادین نمی شود انجام داد. ابزار رئیس قوه قضائیه 3 چیز 
است نخست قانون، دوم قضات و سوم اصل 156 قانون 
اساسی که در قانون هنوز لایحه جدیدی از قوه قضائیه 
نداریم. یعنی فرصتی نشده که اگر هم لایحه ای در دست 
تهیه داشته باشد تا سیر تصویبی را در درون قوه بگذراند 
مقداری به طول خواهد انجامید چون تهیه لوایح قضایی 
متناسب با جمهوری اسلامی در صلاحیت قوه قضائیه 
است. در مورد دوم در خصوص قضات هم هنوز تغییری 
صورت نگرفته است. این چهره های تکراری و قضات مطرح 
و قضاتی که رسانه ای هستند سال های سال در این جایگاه 
قرار دارند و صرفا آقای زرگر درگذشتند. اما بند 3 اصل 156 
قانون اساسی نظارت بر اجرای قوانین را بر عهده رئیس قوه 
قضائیه گذاشته و رئیس محترم قوه قضائیه طی این 3 ماه به 
خوبی و با اقتدار از این بخش از شرح وظایف خود توانسته 
به خوبی استفاده کند. یعنی توانسته بعد نظارتی را بالا ببرد 
و در این بعد نظارتی به لحاظ اشراف و احاطه ای که آقای 
محسنی اژه ای طی چهل سال گذشته در دستگاه گذشته 
داشته و به عبارتی مرد قضایی بوده و شناختی از این مساله 
داشته توانسته با تکیه بر بند 3 اصل 156 قانون اساسی در 
شرح وظایف رئیس قوه قضائیه ناظر بر اجرای صحیح قوانین 

خوش بدرخشد.

آرمان ملی: چندی است که بحث قانون عدم اعلام اموال و دارایی  های مسئولان در جامعه و فضای رسانه ای کشور مطرح شده و هر یک از کارشناسان، صاحب نظران و 
مسئولان امر در خصوص آن به اظهار نظر و عقیده می پردازند. در این راستا هر چند که  نمایندگان مجلس یازدهم بر این عقیده اند که این طرح تصویب آنها نبوده و در 
مجالس پیش و مجمع تشخیص به تصویب رسیده است؛ اما همین که مجلس قید مجرمانه و امنیتی بودن را به آن اضافه کرده محل بحث است و بسیاری نسبت به همین 
قید مساله دارند. در این راستا برای بررسی حواشی طرح دارایی های مسئولان، نوع نگاه مجلس و شورای نگهبان به آن و عملکرد 100 روزه رئیس قوه قضائیه »آرمان 

ملی« با نعمت احمدی حقوقدان و وکیل پایه یک دادگستری به گفت و گو پرداخته است که می خوانید. 

نعمت احمدی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

مگر»قانون اموال مسئولان« را با قید »امنیتي« تصویب نکردید؟ 
       راهکار قانونی وجود داشت تا طرح مجرمانه بودن اعلام اموال مسئولان تصویب نشود         رئیس قوه قضائیه در نظارت بر اجرای قوانین خوش درخشیده است

     به شیوه دستوری نمی توان مشکلات کشور را حل کرد 
   همکاری با کشورهایی مانند ونزوئلا تکرار دوره احمدی نژاد است 

   دولت سیزدهم فاقد اتاق فکر و سردرگم است 
  دستورات در سفرهای استانی یادآور دوره احمدی نژاد است 

   اگر برخی اتفاقات اخیر در دولت خاتمی رخ داده بود تندروها کفن می پوشیدند  
   اظهارات رئیسی و ضرغامی درباره تخت جمشید و آرامگاه کوروش جای انتقاد دارد 

   تخت جمشید در هر کشوری قرار داشت منبع بزرگ درآمد اقتصادی به شمار می رفت 
   دولت رئیسی موفق نشده اعتماد اجتماعی را باز گرداند

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی


